
 
Ajuntament de Maria de la Salut

Expedient núm.: PLN/2019/13

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE

Procediment: Convocatòria del Ple 

Dia i hora de la reunió: dia 15 d’octubre de 2019, a les 21:30 hores 

Lloc de la celebració: Maria de la Salut, Sala de Plens de la Casa consistorial

Assistents:

- Gabriel Mas Oliver

- Catalina Maria March Pons

- Margalida Bergas Mas

- Rafel Aulet Galmés

- Gillem Jordà Bauzà

- Gabriel Ferriol Bergas

- Catalina Roig Castelló

- Jaume Ferriol Martí

- Miquel Pons Ferriol

- Miquel Vanrell Font

Absents: 

- Catalina Morey Ferriol

Document signat per: una vegada aprovada pel Ple, s’autoritzarà amb les signatures 

del Sr. Batle i la Secretària de la Corporació Local

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE

En el terme municipal de Maria de la Salut, en la Sala de Plens de la Casa 

consistorial, sent les 21:20 hores de dia 15 d’octubre de 2019, es reuneix en 

Sessió ordinària, en primera convocatòria, el Ple d’aquesta Corporació Local, 

prèviament  convocat,  sota  la  presidència  del  Sr.  Batle-President  de 

l’Ajuntament, amb l’assistència dels Srs. regidors:

- Gabriel Mas Oliver

- Catalina Maria March Pons

- Margalida Bergas Mas

- Rafel Aulet Galmés

- Gillem Jordà Bauzà

- Gabriel Ferriol Bergas

- Catalina Roig Castelló

- Jaume Ferriol Martí

- Miquel Pons Ferriol

- Miquel Vanrell Font
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Ajuntament de Maria de la Salut

No assiteix, excusant la seva absència, la Sra. regidora Catalina Morey Ferriol. 

La  Corporació  està  assistida  per  la  Secretària  Interventora  d’aquest 

Ajuntament, que dóna fe de l’acte i assumeix les funcions d’Intervenció.

Una vegada verificada per la Secretària la vàlida constitució del Ple, atès que 

es compleix el  quorum  legal per a la seva celebració, el Sr. Batle President 

declara oberta la Sessió,  sent l’hora indicada  ut supra,  i  es procedeix a la 

deliberació dels assumptes inclosos en l’Ordre del dia, a saber:

PRIMER.- PART RESOLUTIVA

1. Aprovació de la Sessió ordinària anterior del Ple, celebrada dia 

16 de setembre de 2019.

El Sr. Batle demana si algun membre de la Corporació ha de formular 

alguna observació a l’esborrany de l’esmentada Acta, distribuït amb la 

convocatòria. 

El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà té la voluntat de què consti en Acta 

que el Sr. regidor Rafel Aulet Galmés, en relació amb la sortida d’ofici el 

dia  de  la  Mare  de Déu,  va  esmentar  que,  si  els  dimonis  haguessin 

retirat les restes del material emprat, no hi haurien estat. 

La Sra. regidora Catalina Roig Castelló té la voluntat de què consti en 

Acta que, en relació amb la reparació de la balconada del carrer Nou, 

núm. 45, el Sr. regidor Rafel Aulet Galmés va esmentar que totes les 

actuacions necessiten el seu procés i que les coses no es fan en un dia. 

Seguidament  se  sotmet  a  votació  i  s’aprova  per  unanimitat  dels 

presents.

2. Aprovació de la Proposta presentada per Batlia, relativa a la 

conservació i manteniment dels torrents. 

El Sr. Batle dóna lectura a aquesta Proposta i esmenta que, tal com va 

exposar  en  la  Comissió  Informativa  General,  en  virtut  del  Decret 

12/2019, de 2 de juliol, de la Presidenta de les Illes Balears, pel qual 

s’estableixen  les  competències  i  l’estructura  orgànica  de  les 

Conselleries de l’Administració de la Comunitat Autònoma de les Illes 

Balears, la Direcció General de Recursos Hídrics, com a organisme de 

conca, de conformitat amb el Reial decret 1/2001, de 20 de juliol, pel 
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Ajuntament de Maria de la Salut

qual s’aprova el text refós de la Llei d’Aigües (d’ara endavant, TRLA), 

entre les seves funcions ha de gestionar, en atenció a criteris ecològics, 

els recursos hídrics de les Illes Balears. 

Esmenta que, a tenor del TRLA, els recursos hídrics inclouen aigües 

subterrànies i superficials, corresponent aquestes darreres a torrents, 

llacs, zones humides o zones de transició, i aigües costaneres incloses 

als primers 1.000 metres des de la línia de costa, i que, aleshores, la 

Conselleria de Medi Ambient i Territori realitza tasques de neteja, que 

comprenen el desbrossament de la vegetació, la tala i la poda d’arbres, 

la  retirada  de  la  llera  de  material  acumulat,  de  vessaments  sòlids, 

residus, obstruccions i espècies invasores, en funció de la seguretat de 

les persones, de manera que dóna prioritat a les actuacions relatives a 

torrents  a  sòl  rústic  propers  a  nuclis  urbans,  a  creuaments  de 

carreteres i ponts, i a zones amb corbes tancades. 

Esmenta que aquesta prioritat deguda, perfectament comprensible per 

aquesta  Batlia, no  ha  d’impedir  l’exercici  de  la  seva  funció  de 

conservació i  manteniment en la resta d’enclavaments.  Així,  recorda 

que en el terme municipal de Maria de la Salut passen Sa Síquia Real i 

el  Torrent  de  Montblanc,  classificats,  de  conformitat  amb el  Decret 

40/2005, de 22 d’abril, pel qual s’aprova el Pla Especial per fer front al 

Risc d’Inundacions, com a «Zona 3. (risc alt excepcional) amb risc alt 

en cas d’inundació» i «Subzona inundable detectable», respectivament. 

I que la Conselleria de Medi Ambient i Territori, des de l’any 2012 no ha 

realitzat tasques de neteja en aquests enclavaments, de manera que, 

en  l’actualitat,  presenten  unes  deficiències  intolerables,  alhora  que 

perilloses per a la seguretat ciutadana, atesa l’estació de l’any en la 

qual  ens  trobem,  caracteritzada  per  les  pluges  i  les  condicions 

meteorològiques adverses. 

Per aquesta raó proposa la Ple instar a la Direcció General de Recursos 

Hídrics perquè procedeixi a realitzar les tasques de neteja, conservació 

i  manteniment,  que  legalment  li  corresponguin,  en  els  torrents  que 

passen pel terme municipal de Maria de la Salut.

Seguidament, el Sr. Batle demana si algun membre de la Corporació té 

la voluntat de formular alguna observació. El Sr. regidor Jaume Ferriol 
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Ajuntament de Maria de la Salut

Martí demana que, si el Ple aprova la Proposta, es faci seguiment a la 

instància  fins  que  es  duguin  a  terme  les  tasques  de  conservació  i 

manteniment, sense haver d’anar presentant mocions. 

A  continuació  se  sotmet  a  votació  i  s’aprova  per  unanimitat  dels 

presents. 

3. Aprovació  del  Conveni  de  col·laboració  entre  el  Consell  de 

Mallorca i l’Ajuntament de Maria de la Salut per dur a terme 

actuacions relatives  a  la  Convocatòria  de subvencions per  a 

Ajuntaments de Mallorca de 20.000 habitants o menys per al 

suport de la Joventut. 

El  Sr.  Batle  dóna lectura  a  la  Proposta  i  explica que es  tracta d’un 

Conveni tipus, que es signa com a conseqüència de la sol·licitud de la 

subvenció. 

El Sr. Batle demana si algun membre de la Corporació té el desig de 

formular  alguna  observació  i  no  es  fa  cap  observació  a  aquesta 

Proposta. 

A  continuació  se  sotmet  a  votació  i  s’aprova  per  unanimitat  dels 

presents. 

4. Aprovació de la Proposta presentada pel Partit polític X Maria, 

relativa a la Declaració d’emergència climàtica. 

El Sr. Batle dóna la paraula al Sr. portaveu Guillem Jordà Bauzà. Aquest 

explica  que  el  seu  Grup  municipal  va  presentar  aquesta  Proposta 

perquè volen que el municipi de Maria de la Salut sigui partícip del fre a 

l’emergència  climàtica.  Dóna lectura a la  mateixa i  esmenta que la 

Corporació Local reconeix que el Planeta, així com els éssers vius i els 

ecosistemes es troben en greu perill i que s’està al llindar del punt de 

no retorn davant del canvi climàtic, atesa l’evidència científica. 

Exposa que la ciutadania ha d’entendre la urgència i irreversibilitat de 

la crisi ecològica i la necessitat de canviar per frenar l’emergència, i 

que la Corporació Local, declarant l’emergència climàtica, pot iniciar el 

procés d’educació, formació i conscienciació de tota la ciutadania sobre 

aquelles. 

I que, per tal d’iniciar el procés de transformació social i assegurar la 
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Ajuntament de Maria de la Salut

plena consecució d’uns objectius generals, el Grup municipal X Maria 

proposa que aquesta Corporació Local adopti els següents acords:

1. Establir  els compromisos polítics, normativa i  recursos necessaris 

per garantir reduccions de gasos d’efecte d’hivernacle per arribar al 

balanç net zero no més tard de 2040 i, si pot ser, abans de 2035, i 

aturar la pèrdua de biodiversitat i restaurar els ecosistemes com a 

única resposta possible per evitar un col·lapse de tots els sistemes 

naturals, inclusivament l’humà. 

2. Tendir  a  l’abandonament  dels  combustibles  fòssils,  apostant  per 

una energia 100 % renovable de manera urgent i prioritària. I, per 

aquesta raó, analitzar com aconseguir aquesta finalitat i proposar 

els Plans d’actuació necessaris.

3. Avançar cap a una economia local i de proximitat, que impulsi la 

sobirania alimentària, silvicultura, agricultura i ramaderia ecològica 

i  de  proximitat,  aconseguint  el  més  aviat  possible  el  ple 

subministrament  agroecològic  en  els  seveis  de  restauració 

municipals i a la resta de la població. 

4. Iniciar la necessària adaptació del municipi a la crisi climàtica. 

5. Que la Justícia,  la  democràcia i  la  transparència siguin els  pilars 

fonamentals de totes les mesures que s’apliquin. 

6. Incloure dins de les seves polítiques i les iniciatives que promogui, 

com pot  ser  la  revisió  de  les  NNSS,  l’aplicació  de  la  Declaració 

d’emergència climàtica. 

7. Donar suport a totes les iniciatives que es desprenguin d’aquesta 

proposta. 

Seguidament, el Sr. Batle demana si algun membre de la Corporació té 

la voluntat de formular alguna observació. El Sr. regidor Jaume Ferriol 

Martí esmenta que votarà a favor de la proposta perquè Maria de la 

Salut aporti el seu granet de sorra en el fre a l’emergència climàtica, i 

perquè existeix una Directiva que s’ha de complir. Igualment, demana 

que, si el Ple aprova la Proposta, es faci seguiment a la instància. 

El Sr. Batle esmenta que la proposta segueix la línia del PAESC i que 

totes les actuacions quedaran reflectides en aquest. 
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Ajuntament de Maria de la Salut

A  continuació se  sotmet  a  votació  i  s’aprova  per  unanimitat  dels 

presents.

5. Aprovació de la Proposta presentada pel Partit polític PP. Acord 

per  instar  al  Govern nacional  a  garantir  la  universalitat  del 

descompte pel transport aeri i marítim del 75 % pels residents 

de les Illes Balears.

El Sr. Batle dóna la paraula al Sr. portaveu Jaume Ferriol Martí. El Sr. 

regidor dóna lectura a la Proposta i esmenta que els ciutadans de les 

Illes  Balears,  a  causa  de  la  insularitat,  es  troben  en  inferioritat 

d’oportunitats quant a la connectivitat entre les illes i entre les illes i la 

península. 

Recorda que l’any 2001 un govern del  Partit  Popular  va aprovar  un 

descompte del 50 % per a tota la ciutadania balear, tant en el transport 

aeri  com en el  marítim, en els seus desplaçaments entre les illes o 

entre aquestes i la península. I que, després de reivindicacions de la 

classe política i la societat balear, el Govern de Mariano Rajoy Brey va 

aprovar l’augment  del  descompte de residents  al  75 %. No obstant 

això,  comenta que l’aplicació del  descompte sembla haver  provocat 

una  pujada  de  preus  abusiva  per  part  de  les  operadores  aèries  i 

esmenta que es tracta d’un dret universal, les persones beneficiàries 

del qual tenen vigència indefinida i dret a obtenir bonificacions en les 

tarifes dels serveis regulars de transport aeri i marítim de passatgers.

L’esmentada  realitat,  sumada  a  la  resposta  del  Ministre  José  Luis 

Ábalos Meco a una interpel·lació de Coalición Canaria, per la qual va 

afirmar que havia encarregat un Informe a la Universitat Pompeu Fabra 

sobre els efectes de les esmentades subvencions en els transports i 

que el Ministeri està treballant amb l’Agència Tributària creuant dades 

de viatges de residents i de la renda per poder obtenir informació sobre 

la correlació entre viatges i nivell de renta, així com quantes vegades 

es  beneficien  d’aquelles,  implicaria  acabar  amb  la  universalitat  del 

descompte i la naturalesa d’aquest. 

Per aquesta raó, el Grup municipal popular proposa al Ple d’aquesta 

Corporació  Local  acordi  instar  al  Govern  nacional  a  garantir  la 

universalitat del descompte pel transport aeri i marítim del 75 % pels 
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Ajuntament de Maria de la Salut

residents de les Illes Balears i de la resta de territoris que es troben 

fora  de  la  península,  en  les  condicions  actualment  establertes;  i 

convocar l’Observatori de Preus i Connectivitat pel transport aeri de les 

Illes Balears i de les Canàries pel correcte control dels preus finals i 

evitar possibles pujades abusives de preus. 

També proposa que el Ple d’aquesta Corporació Local acordi rebutjar 

qualsevol intent de vincular el descompte de resident amb el nivell de 

renda o limitar la seva utilització en un determinat número de viatges.

El Sr. Batle demana si algun membre de la Corporació té la voluntat de 

formular alguna observació. El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà esmenta 

la  rellevància  que  té  que  les  Comunitats  Autònomes  tinguin 

representació en el Congrés dels Diputats. Exposa que els sembla bé la 

Proposta, però entenen que, per evitar l’especulació amb els preus de 

les Companyies aèries, l’Estat hauria de consensuar una tarifa plana 

amb elles. 

El Sr. Batle esmenta que tota defensa de drets adquirits, especialment 

en virtut de la insularitat és innegable. 

A  continuació se  sotmet  a  votació  i  s’aprova  per  unanimitat  dels 

presents.

6. Aprovació de la Proposta presentada pel partit polític PP. Acord 

per instar al Consell de Mallorca a augmentar la quantitat de la 

línia de subvencions del Pla d’obres i serveis en un 30 %. 

El Sr. Batle dóna la paraula al Sr. portaveu Jaume Ferriol Martí. El Sr. 

regidor dóna lectura a la Proposta i exposa que el Pla d’obres i serveis 

és  la  subvenció  que  atorga  anualment  el  Consell  de  Mallorca  als 

municipis,  i  que  implica  una  important  font  de  finançament  pels 

Ajuntaments de Mallorca. 

Esmenta  que  el  Consell  de  Mallorca  gaudeix  d’una  bona  situació 

econòmica i que, en comptes d’augmentar les ajudes als municipis, ha 

optat  per  incrementar  la  despesa  de  personal.  Aleshores,  com  les 

esmentades aportacions econòmiques són  tan importants  per  dur  a 

terme inversions municipals, necessàries i bàsiques d’altra banda, i el 

Consell  de  Mallorca  no  s’ha  pronunciat  en  relació  amb  l’augment 
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Ajuntament de Maria de la Salut

d’aquestes, el Grup municipal popular proposa que aquesta Corporal 

insti al Consell de Mallorca a augmentar, progressivament, la quantitat 

de la línia de subvencions del Pla especial d’obres i serveis en un 30 % 

aquesta Legislatura.

El Sr. Batle demana si algun membre de la Corporació té la voluntat de 

formular alguna observació i no se’n formula cap. 

El Sr. Batle esmenta que donarà suport a tota reclamació que suposi un 

augment en el Pressupost municipal. 

A  continuació se  sotmet  a  votació  i  s’aprova  per  unanimitat  dels 

presents.

7. Aprovació de la  Proposta presentada pel Partit  polític  PSOE. 

Acord d’aprovació de reconeixement explícit al professorat, a 

la tasca docent i a la comunitat educativa

El Sr. Batle dóna la paraula al Sr. portaveu Rafel Aulet Galmés. El Sr. 

regidor, primerament, demana disculpes als membres de la Corporació 

perquè  la  Proposta  no  està  emplenada,  explica  que  aquesta  és 

conseqüència  de manifestacions dutes a  terme en el  Parlament  per 

part del Partit polític VOX, i, seguidament, dóna lectura a la mateixa. 

Explica  que  dins  del  Sistema  educatiu,  un  element  de  màxima 

importància  és  la  tasca,  així  com la  col·laboració  en l’educació  i  la 

formació  de  totes  les  persones,  que  duen  a  terme  els  docents, 

tradicionalment  reconeguda  per  la  societat  de  forma  explícita  i 

continuada. Esmenta que la tasca docent ha de ser exercida en total 

llibertat i  sense ingerències respecte a la manera de transmetre els 

coneixements, respectant la normativa vigent, el currículum establert i 

els criteris pedagògics establerts en el Centre, i que existeix un Servei 

d’Inspecció  Educativa  que  garanteix  la  millor  atenció  a  totes  les 

persones. 

Per tant, la mateixa societat ha de limitar i eliminar qualsevol intent de 

posar en dubte la tasca docent, l’atenció educativa dins del marc de la 

legalitat i la feina dels Serveis d’inspecció, de manera que el seu Grup 

municipal  socialista  entén  la  necessitat  de  fer  un  reconeixement 

explícit  de suport  a aquesta feina a través del  rebuig contundent a 
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Ajuntament de Maria de la Salut

qualsevol  intent per part de Grup social  o Partit  polític  de posar en 

dubte la mateixa i d’intentar suplantar la feina de supervisió i control 

del Servei d’Inspecció Educativa de diferents maneres. 

Així, proposa que l’Ajuntament de Maria de la Salut acordi: 

1. Que manifesta el seu rebuig a l’intent de posar en dubte la feina 

feta per part dels docents als diferents Centres educatius de les 

Illes Balears i manifesta el seu reconeixement explícit respecte a la 

qualitat  i  professionalitat  en  què  es  desenvolupen  les  tasques 

docents als diferents Centres educatius de les Illes Balears. 

2. Que  reconeix  al  Servei  d’Inspecció  Educativa  de  la  Conselleria 

d’Educació com a garant de l’adequació de la tasca docent que es 

fa als diferentes Centres a la Legislació vigent i el respecte a totes i 

cadascuna de les normes i principis establerts per part dels Poders 

legislatius. 

3. Que dóna el seu suport als equips directius dels Centres educatius 

per la seva funció de garantir la realització de les tasques docents 

dins dels Centres educatius de les Illes Balears seguint els principis 

d’autonomia  del  Centre  i  llibertat  de  càtedra  establerta  a  la 

Constitució espanyola.

El Sr. Batle demana si algun membre de la Corporació té la voluntat de 

formular alguna observació. El Sr. regidor Gabriel Ferriol Bergas que és 

un descuit no haver-la emplenat i esmenta que votaran a favor de la 

Proposta  perquè hi  estan totalment  d’acord.  Personalment,  li  hauria 

agradat una Proposta més valenta, com deixar constància de quin o 

quins Partits polítics. 

Els membre debaten sobre aquest assumpte. 

El Sr. regidor Jaume Ferriol Martí explica que també votaran a favor i el 

Sr. Batle esmenta que tenim un bon sistema educatiu, amb marge de 

millora,  i  per  poder  continuar  gaudint  d’aquest,  és  necessari  donar 

suport a l’Educació. 

A  continuació se  sotmet  a  votació  i  s’aprova  per  unanimitat  dels 

presents.
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Ajuntament de Maria de la Salut

En compliment de l’article 91.4 ROF, el Sr. Batle pregunta si algun Grup polític 

desitja sotmetre a la consideració del Ple per raons d’urgència algun assumpte 

no comprès en l’Ordre del  dia que acompanya a la Convocatòria i  que no 

tingui cabuda en el Punt de Precs i preguntes. 

Els Srs. Regidors no desitgen sotmetre a la consideració del Ple cap assumpte, 

però el Sr.  Batle presenta Moció relativa a la problemàtica existent amb el 

transport escolar a l’IES Sineu, atesa la manca de places per a l’alumnat de 

Batxillerat i FP, perquè sigui sotmesa a la consideració del Ple. Seguidament, 

aquest vota per unanimitat dels presents la procedència del seu debat. 

Així, el Sr. Batle dóna lectura a la Moció presentada i explica que és una moció 

tipus  redactada  per  l’AMIPA  de  l’IES  Sineu,  que  s’elevarà  al  Ple  dels 

Ajuntaments  afectats.  Informa  que  avui  ha  assistit  a  una  reunió  en  la 

Conselleria d’Educació per tractar aquesta problemàtica, explica el seu decurs 

i les propostes que aquesta ha exposat per donar una solució per a aquest 

curs. 

El  Sr.  Batle  demana  si  algun  membre  de  la  Corporació  té  la  voluntat  de 

formular alguna observació. El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà esmenta que hi 

està  totalment  d’acord,  que  s’han  de  tocar  les  portes  de  la  Conselleria 

d’Educació i que se li hauria de demanar a un Govern d’esquerres si és més 

important invertir en hotelers o en Educació. 

El  Sr.  regidor  Jaume Ferriol  Martí  esmenta  que  també hi  està  d’acord  i  li  

sembla una curiositat que, al tractar-se d’ensenyament no obligatori, aquest 

estigui penalitzat envers de ser premiat. 

El  Sr.  regidor  Gabriel  Ferriol  Bergas  esmenta  que  el  transport  escolar  de 

l’alumnat de Batxiller és un problema de fa molts anys i se li hi ha de donar 

una solució. 

Els membres debates sobre aquest assumpte, expliquen situacions precedents 

i el Sr. Batle informa que l’any vinent i haurà canvi de concessió, i que en la 

nova concessió es pretendrà garantir el servei en la licitació, malgrat els pares 

dels alumnes hagin de satisfer una part del seu cost. 

El Sr. Guillem Jordà Bauzà té la necessitat de fer incís en que si el servei pot 

ser gratuït, millor. El Sr. Batle explica que en la reunió s’ha tractat la gratuïtat 

del servei a Andalusia o Extremadura, però esmenta que la primera passa es 
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Ajuntament de Maria de la Salut

donar solució a la problemàtica i la següent, lluitar per la gratuïtat del servei.  

A continuació se sotmet a votació i s’aprova per unanimitat dels presents.

SEGON.- ACTIVITAT DE CONTROL

8. Posada  en  coneixement  del  Ple  les  Actes  de  les  Sessions 

celebrades per la Junta de Govern Local el mes de setembre de 

2019.

El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà esmenta que, en l’Acta de la Sessió 

de la Junta de Govern Local de dia 30 de setembre de 2019, el Sr. Batle 

dóna l’enhorabona a la Policia Local, als col·laboradors Embotits Mates, 

Quisquet del Parc i Km0, i als Srs. regidors per la tasca realitzada per la 

Fira, però no la hi dóna al personal al servei de la Corporació Local. 

Demana  si  és  que  enguany aquest  no  hi  va  participar.  El  Sr.  Batle 

informa que sí hi va participar i que també la hi va donar en el seu 

moment. El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà entén que també hauria de 

constar en Acta.  

El Sr. regidor Gabriel Ferriol Bergas esmenta que en l’Acta de la Sessió 

de la  Junta  de Govern Local  de dia  16 de setembre de 2019 es fa 

referència a fer la Fira més atractiva de cara a l’any vinent, i demana 

per  què  no  se  va  fer  enguany  atès  que  la  Fira  encara  no  s’havia 

celebrada.  El  Sr.  Batle  explica que la  idea és canviar-la radicalment 

perquè, certament, abans tenia un atractiu particular per tractar-se de 

l’única Fira d’oportunitats existent en el Pla de Mallorca que ara no té, 

però  no  es  té  clar  quin  canvi  se  li  donarà.  Esmenta  que  seria 

convenient convocar Mesa per canviar-la conjuntament. 

La Sra.  regidora Catalina Roig Castelló esmenta que en l’Acta de la 

Sessió de la Junta de Govern Local de dia 10 de setembre de 2019 es fa 

referència a actuacions per dur a terme la construcció del Centre de 

dia. Demana de quines actuacions es tracta, i manifesta que va veure a 

una  persona  que  feia  fotografies  al  solar.  El  Sr.  Batle  explica  que 

aquesta persona treballa amb el Sr. José Antonio Martínez Llabrés i les 

feia  perquè  les  necessiten  per  iniciar  la  Modificació  puntual  del 

Planejament.  Informa també que  divendres  es  celebrarà  una  reunió 
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Ajuntament de Maria de la Salut

amb la Sra. Fina Santiago, la presidenta de la Mancomunitat i la Sra. 

Petra per tractar aquest assumpte.

TERCER.- PRECS I PREGUNTES

El Sr. regidor també demana per què els vídeos de les Sessions plenàries no 

es troben a la web de la Corporació Local.  El  Sr.  Batle explica que la web 

encara presenta problemes, que s’està fent-hi  feina, i  que per aquesta raó 

encara no s’han penjat aquelles i altes coses. 

El  Sr.  regidor  Guillem Jordà  Bauzà  demana  si  és  cert  que  es  va  demanar 

Pressupost a la mercantil Melchor Mascaró, SA. per netejar mensualment la 

totalitat del municipi. El Sr. Batle explica que té contacte amb el Sr. Eduardo i 

va aprofitar per demanar-li  Pressupost per dur a terme l’esmentada neteja 

mensual,  però  es  va  acordar  demanar  Pressupost  a  més  empreses  i  està 

pendent de que es trametin. De tota manera, informa que és una proposta i 

que, si  és viable i  possible pressupostàriament,  es tindrà en compte en el 

Pressupost de la Corporació Local de l’any vinent atesa la manca de personal. 

El Sr. regidor Gabriel Ferriol Bergas té la voluntat de fer un prec: si es poden 

retirar les ombrel·les de la Piscina municipal atès que ja està tancada al públic. 

El  Sr.  Batle  pren  nota.  A  col·lació,  la  Sra.  regidora  Catalina  Roig  Castelló 

demana si existeix problemàtica amb l’aigua de la Piscina municipal i el Sr. 

Batle assenteix. Explica que la mercantil FUTURQUIMIA S.L. va dur a terme el 

tractament necessari per hivernar però, a causa dels canvis de temperatura, 

l’aigua fa reaccions. Informa que la mercantil li va dir que no es preocupessin 

que l’estabilitzaran. 

El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà demana si el Servei de brigada va esquitxar 

en el nucli urbà i amb quin producte perquè feia una olor molt tòxica. El Sr. 

Batle  informa  que  van  esquitxar  amb productes  fitosanitaris  i  que,  abans 

d’esquitxar,  va  parlar  amb  la  Conselleria  de  Medi  Ambient  i  que  es  van 

adoptar les mesures de seguretat ordenades per la Llei. Esmenta que no vol 

veure herba, que no hi ha personal suficient per retirar-la amb xapeta i, per 

tant s’ha d’esquitxar. 

El  Sr.  regidor  Gabriel  Ferriol  Bergas  demana  amb  quin  producte  es  va 

esquitxar, no se li dóna resposta i esmenta que sol·licitaran per escrit aquesta 
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Ajuntament de Maria de la Salut

informació. 

El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà esmenta que l’Organització Mundial de la 

Salut va qualifica el glisofat com a cancerigen, que en el 2010 el Pla d’acció 

nacional, respectant la normativa europea, va establir que només s’emprassin 

en casos d’extrema necessitat, que no veu aquesta i que estan enverinant a la 

població. El Sr. Batle esmenta que aquesta frase està fora de lloc, que pot 

justificar  fàcilment  la  necessitat  d’esquitxar,  que  va  esquitxar  gent 

professional i que no vol herbes. El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà explica que 

fa  catorze anys es dedica a l’agricultura ecològica i  la  gent,  més de dues 

dotzenes,  no  entén  com  consenten  que  la  Corporació  Local  segueixi 

esquitxant. El Sr. Batle comenta que la gent està d’acord en què s’esquitxi i 

que no es pot fer bé per tothom. 

A  col·lació,  el  Sr.  regidor  Jaume  Ferriol  Martí  demana  qui  selecciona  el 

producte, atès que hi ha Ajuntaments que esquitxen amb productes ecològics. 

El Sr. regidor Gabriel Ferriol Bergas demana per què no s’empra un producte 

ecològic, al que el Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà li respon dient que no hi ha 

cap producte ecològic que sigui  efectiu. El  Sr. Batle explica que la idea és 

aquesta, però que primer és necessari exquitxar per controlar la nascuda de 

l’herba i després dur a terme el manteniment amb productes ecològics.  

El  Sr.  regidor  Guillem  Jordà  Bauzà  demana  per  què  enguany  no  s’han 

desbrossat les herbes. El Sr. Batle li respon amb la mateixa pregunta, atès que 

l’herba es desbrossava abans de l’estiu. El Sr. regidor Guillem Jordà respon 

dient que el Sr. Batle va tenir tot el mes de juliol per desbrossar i el Sr. Batle 

respon dient que juliol és estiu i que les desbrossadores, atesa la perillositat 

d’incendi, no poden operar durant aquests mesos. Esmenta que tampoc es 

van podar els arbres, la qual es durà a terme en la tardor. 

El  Sr.  regidor  Jaume Ferriol  Martí  esmenta que,  en desbrossar,  s’hauria  de 

prioritzar abaix  des Pujolet perquè hi passa molta gent. El Sr. Batle informa 

que, si el Sr. Cristòfol no ha desbrossat avui, ho farà aquesta setmana. 

El  Sr.  regidor  Guillem Jordà  Bauzà  demana  si  hi  va  haver  fugides  d’aigua 

perquè va veure tolls en es Pujolet. El Sr. Batle assenteix i explica que ahir hi 

va  anar  TRAGSA  i  que  per  aquesta  raó  avui  hi  havia  hagut  talls  en  el 

subministrament d’aigua. 

El Sr. regidor Gabriel Ferriol Bergas informa de les deficiències existents en 
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Ajuntament de Maria de la Salut

l’asfalt de cas Català cap a son Xigala. 

Demana si seria convenient convocar la Taula d’associacions per valorar les 

Festes. El Sr. Batle assenteix, però esmenta que aprofitaria la convocatòria per 

tractar el calendari de Nadal. 

La Sra. regidora Catalina Roig Castelló té la voluntat que consti en Acta que 

vol agrair al Sr. Jaume Ferriol Martí el seu prec en relació amb la Mesa de 

negociació  del  personal  de  la  Corporació  Local,  perquè  gràcies  a  aquest 

aquesta es va convocar. El Sr. Batle esmenta que era un compromís assumit 

abans del prec. 

El Sr. regidor Jaume Ferriol Martí esmenta que a la Plaça de l’Església hi ha 

tres fanals que mai s’han encès, i que a l’Escola d’abaix, que hi ha el Casal de 

cultura tan ben promocionat i al que hi assisteix molta gent, que es queixa del 

manteniment de fora de l’edifici. Exposa que només hi ha un fanal tapat per la 

morera i que el pas de vianants no està ben pintat. El Sr. Batle informa que es 

podaran les moreres en perdre la fulla, atès que quan era el temps de poda no 

es van podar. El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà esmenta que sí es van podar i 

que dues persones li van donar l’enhorabona. El Sr. regidor Jaume Ferriol Martí 

esmenta  que  la  poda  de  la  morera  no  és  suficient,  atès  que  hi  manca 

il·luminació,  repintar  les  marques  vials  i  senyalitzar  l’entorn  més 

correctament.  

També demana, en relació amb la problemàtica dels coloms en el Cementiri 

municipal, si s’han dut a terme totes les actuacions concernents i si estarà 

enllestit per dia 1 de novembre. El Sr. Batle esmenta que s’instal·len punxes 

dissuasives  amb  una  silicona  que  es  podrà  retirar  sense  fer  malbé  a  les 

tombes. Explica que és una mesura efectiva, que és una despesa important 

però necessària. 

El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà demana que es faci un manteniment ben fet 

de  les  fasseres  i  el  Sr.  Batle  informa  que  es  va  dur  a  terme  la  setmana 

passada. 

Arran  de  la  Factura  que  la  Corporació  Local  va  abonar  erròniament  de  la 

instal·lació  d’uns  quadres  elèctrics  en  el  Poliesportiu,  el  Sr.  regidor  Jaume 

Ferriol Martí demana que, quan s’hagi de fer una despesa important, aquesta 

es dugui a Ple, com a activitat de control per part de l’oposició. El Sr. Batle 

esmenta que han de ser conseqüents. 
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Ajuntament de Maria de la Salut

A  col·lació,  el  Sr.  regidor  Guillem  Jordà  Bauzà  demana  si  s’ha  recuperat 

l’import i el Sr. Batle assenteix. A més, exposa que té la voluntat de reunir-se 

amb el Sr. Pedro i el Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà per tal d’aclarir la situació.  

Es torna a debatre aquest assumpte i la Sra. regidora Margalida Bergas Bas 

abandona la Sala.  Aquest demana si  el Sr.  Pedro ha pagat les Factures de 

subministrament d’electricitat,  el  Sr.  Batle  dissenteix  i  li  retreu que durant 

l’any que va ser Batle no les hi va reclamar. El Sr. regidor esmenta que li va 

ordenar la construcció dels banys i demana la rescissió de la concessió. 

Els membres del Ple debaten sobre si la instal·lació dels quadres elèctrics del 

Poliesportiu correspon a la Corporació Local o al Sr. Pedro. El Sr. Guillem Jordà 

Bauzà afirma que sí, que així està signat, i el Sr. Batle entén que no, que al  

que es va obligar al Sr. Pedro era moure el quadre de lloc, no instal·lar-ne un 

nou amb els diferencials nous. El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà esmenta que 

moure el quadre d’electricitat no té el cost que es preveu en la concessió, que 

és clar que aquest és per instal·lar-ne un nou amb els diferencials nous. El Sr.  

Batle esmenta que el cost de traslladar el quadre elèctric i es reitera en la 

celebració  de  la  reunió  atesa  la  discrepància  de  versions  existent.  El  Sr. 

regidor Guillem Jordà Bauzà esmenta que moure un quadre elèctric de lloc no 

pot costar mai 4.800 euros, el Sr. Batle insisteix en què desconeix el seu cost i 

li  retreu a aquest que no ha estat mai capaç d’admetre el desconeixement 

d’algunes qüestions. El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà contesta que si el Sr. 

Batle pensa que moure el quadre elèctric de lloc té un cost de 4.800 euros és 

que els guanya ben dolços en aquest Ajuntament. El Sr. Batle li diu que no ho 

consentirà una altra vegada, que amb anterioritat ja l’hi va tractar i deixa clar 

que no  ha  guanyat  cap euro  amb aquest  assumpte.  Els  membres del  Ple 

continuen debatent fins que el Sr. Batle atura la discussió i es reitera en la 

necessitat de reunir-se tots tres. El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà esmenta 

que es poden reunir en voler i que ell l’única cosa que li va permetre és que 

no instal·lés la barana en la rampa perquè va considerar que destorbava.

El Sr. Batle exposa que és el primer interessat en què la concessió es dugui a 

terme de manera correcta, atès que s’està especulant.  

A col·lació, el Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà informa que en el mes de juny de 

2019,  segons  el  comptador  petit,  hi  havia  5.900  euros  de  despesa  de 

subministrament d’electricitat, que de segur empra el bar.     

Ajuntament de Maria de la Salut

Plaça des Pou nº 13, María de la Salut. 07518 ILLES BALEARS. Tel. 971525002. Fax: 971525194

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 5

SK
Q

ER
T4

4K
FZ

M
3P

D
24

KX
E3

EY
7 

| V
er

ifi
ca

ci
ó:

 h
ttp

://
m

ar
ia

de
la

sa
lu

t.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 1

5 
de

 1
7 



 
Ajuntament de Maria de la Salut

El Sr. Batle informa que el Sr. Pedro la setmana del 15 de novembre de 2019 

durà a terme la reforma dels banys interiors. Els membres segueixen debatent 

sobre aquest assumpte i el Sr. Batle insisteix en celebrar la reunió per aclarir 

la situació. La Sra. regidora Catalina Roig Castelló té la voluntat que consti en 

Acta que la concessió està signada i, per tant, s’ha de complir, de manera que 

si  es  segueix  consentint  l’incompliment  de  les  obligacions  a  què  es  va 

comprometre el Sr. Pedro, és fer parts i quarts.   

El Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà demana per la relació de Factures. La 

Secretària la facilitarà setmanalment. 

El Sr. regidor Jaume Ferriol Martí demana pels Extractes bancaris i la 

Secretària esmenta que els tindran a la seva disposició a través de Gestiona. 

El  Sr.  regidor  Guillem Jordà  Bauzà  esmenta  que  a  través  de  Gestiona  va 

accedir a la Resolució de Batlia núm. 0158 de dia 27 de setembre de 2019 i 

demana a  la  Secretària  sobre  quina  fonamentació  jurídica  va  autoritzar  la 

devolució sol·licitada per ingressos indeguts. El Sr. Batle dóna la paraula a la 

Secretària, que respon dient que sobre la Resolució de Batlia núm. 0181 de 

dia 24 de desembre de 2018, que en virtut de l’article 39 de la Llei 30/2015, 

d’1  d’octubre  del  dimient  Administratiu  Comú  de  les  Administracions 

Públiques, la presumeix vàlida i eficaç, i uns Justificants de pagament l’import 

del qual excedia de l’establert en l’esmentada resolució. Es segueix debatent 

sobre aquesta qüestió, la Secretària demana la paraula, el Sr. Batle la hi dóna i 

aquesta manifesta que és Jurista, fins ara Advocada de professió i que, per 

tant, la legalitat sempre va endavant. Fa a saber que tota la documentació 

que ha signat des què és Secretària d’aquesta Corporació Local, l’ha revisada 

prèviament i s’ha assegurat que era conforme a la legalitat i a la Legislació 

vigent. Els membres de la Corporació Local no ho posen en dubte. 

Finalment, el Sr. regidor Guillem Jordà Bauzà té la voluntat de què consti en 

Acta  que rebutja  per  complet  la  Sentència  del  Tribunal  Suprem envers  els 

presos polítics de Catalunya i que Espanya és un Estat feixista i franquista. 

I no havent-hi més assumptes que tractar i complint l’objecte de l’acte, el Sr. 

Batle aixeca la Sessió, sent les 23:19 hores, de la qual cosa com a Secretària 

en don fe. 

Ajuntament de Maria de la Salut

Plaça des Pou nº 13, María de la Salut. 07518 ILLES BALEARS. Tel. 971525002. Fax: 971525194

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 5

SK
Q

ER
T4

4K
FZ

M
3P

D
24

KX
E3

EY
7 

| V
er

ifi
ca

ci
ó:

 h
ttp

://
m

ar
ia

de
la

sa
lu

t.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 1

6 
de

 1
7 



 
Ajuntament de Maria de la Salut

Maria de la Salut, 15 d’octubre de 2019

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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